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Č e r v e n    2010 
__________________________________________________________ 

 

Červen – měsíc rozkvetlých luk, přicházejícího léta a        

nejdelších dní. 
 

 Mám rád tento měsíc, protoţe uţ většinou skončilo chladnější 

období a zase není takové horko jako v pravém létě. V červnu končí jaro 

a přichází léto, v době letního slunovratu máme nejdelší den v roce a 

rovněţ nejvíce světla. Na zahrádce nám začínají dozrávat první plody, 

většina zpěvných ptáků vyvádí svá mláďata, která postupně dospívají a 

prakticky vše, co na jaře probíhalo velkou rychlostí se postupně 

zpomaluje a zraje. 

Na zahrádkách nám ovšem rychle rostou především plevele, rozmnoţují 

se škůdci a tak nastává úporný boj s tímto záporným jevem června. 

Ovšem to všechno k tomuto měsíci patří a vytváří spolu jeden 

harmonický celek. 

 Měsíc červen jiţ od roku 1950 začíná oslavou Mezinárodního 

dne dětí, kdy při této příleţitosti jsou pro děti připravovány různé 

společenské a sportovní akce. Děti se většinou moc nezajímají o to, proč 

se tento jejich svátek slaví, ţe je to proto, aby tento Den upozornil 

světovou veřejnost na práva a potřeby dětí. Pro děti je to především den 

plný zábavy, různých zajímavých akcí, legrace a dárků, které pro ně 

připravily nejen rodiče, ale především organizátoři v jednotlivých 

obcích. 
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Pro děti, a zejména školáky, je to jakési zahájení dětského léta, vţdyť 

škola se chýlí ke konci, děti se těší na školní výlet a především na dva 

měsíce prázdnin, kdy si od školních povinností odpočinou. 

 A tak si jen přejme, aby se letošní červen vydařil, a aby se splnilo 

co nejméně pranostik, vztahujících se k tomuto měsíci. Např.: „Červen 

studený, sedlák krčí rameny“ nebo „V červnu deštivo a chladno způsobí 

rok neúrodný snadno“ či „Červen mokrý a studený, ţně bývají zkaţeny“. 

Naopak by se mohly splnit pranostiky opačné – „Červen červený jako 

z růţe květ“ nebo „Červen-li více sucho neţ mokro bývá, urodí se 

hojnost dobrého vína“ či „Je-li červen mírný, nebude v prosinci mráz 

silný“. 

Ovšem nejznámější pranostikou v červnu je Medard připadající na 

8. června. Zde se praví: „Medardova kápě, čtyřicet dní kape“. „Kdyţ na 

Medarda prší, nebudou toho roku houby růst“. 

Doufejme jen, ţe se jiţ dost vypršelo v předcházejícím měsíci květnu, a 

ţe se tato pranostika nevyplní. 

Všem obyvatelům naší obce přeji v nastávajícím měsíci jen samé 

pohodové dny. 

         
           Ing. František Záhora

                
__________________________________________________________ 

 

Z 34. zasedání zastupitelstva obce  

 
Dne 3.5.2010 se sešlo zastupitelstvo obce Černá v Pošumaví. Byly 

schváleny následující záleţitosti: 

1. Vnitřní směrnice obce - Pravidla pro zadávání veřejných zakázek 

Obcí Černá v Pošumaví. 

2. Zastupitelstvo obce určuje zastupitele - místostarostu obce p. 

Irenu Pekárkovou - která bude spolupracovat s pořizovatelem 

územně plánovací dokumentace podle § 6 odstavec 5, písmene f, 

zákona č. 183/2006 Sb., ve vazbě na § 47 odstavec 1 a 4, § 49 

odstavec 1 a § 53 odstavec 1.  
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3. Zastupitelstvo obce určuje jako zpracovatele Změny č. 3 ÚPO 

Černá v Pošumaví p. Ludmilu Borovkovou, Vyšehrad 156, Český 

Krumlov . 

4. Zastupitelstvo obce pověřuje místostarostu uzavřením smlouvy o 

dílo s paní Ludmilou Borovkovou, Vyšehrad 156, Český 

Krumlov. 

5. Zastupitelstvo obce určuje vypracování projektu změny ÚPO 

Ing. arch. Š. Ťukalovou, Boleslavova 30, České Budějovice.  

6. Zastupitelstvo obce pověřuje místostarostu uzavřením smlouvy o 

dílo vypracováním projektu změny ÚPO Ing. arch. Š. Ťukalovou, 

Boleslavova 30, České Budějovice.  

7. Přijetí daru od firmy Glass time, spol. s r.o. Soběslavská 28/2054, 

Praha 9 ve výši  85.000,- Kč jako příspěvek na změnu územního 

plánu č. 4. K její realizaci pověřuje mandátní smlouvou Ludmilu 

Borovkovou, Vyšehrad 156, Český Krumlova a vypracováním 

projektu a Ing. arch. Š. Ťukalovou, Boleslavova 30, České 

Budějovice.  

8. Prodej parcely p. č. 494/38-ost. pl. o výměře 36 m
2
 dle GP č. 

1714-47/2010 manţelům Frohmaderovým, bytem Erlenstrasse 

30, Veinsbronn, SRN, a to za cenu 350,- Kč/m
2
 a náklady 

s prodejem spojené. 

9. Prodej parcely p. č. 494/40-ost. pl. o výměře 48 m
2
 dle GP č. 

1714-47/2010 manţelům Hulešovým bytem Plešivec 352, Český 

Krumlov, za cenu 350,- Kč/m
2
 a náklady s prodejem spojené. 

10. Prodej parcely p. č. 103/5-ost. pl. o výměře 32 m
2
 dle GP č. 

1712-47/2010 manţelům Brůnovým, bytem Hálkova 3, 

Litoměřice za cenu 100,- Kč/m
2
 a náklady s prodejem spojené. 

11. Smlouvu o budoucí smlouvě kupní na odprodej pozemků p. č. 

49/1 o výměře 1283 m
2
 a p.č. 49/6 o výměře 190 m

2
 v k.ú. Černá 

v Pošumaví firmě Glass time s.r.o., se sídlem Soběslavská 28, 

Praha 3. Firma Glass time s.r.o. sloţí zálohu na kupní cenu před 

podpisem smlouvy o budoucí smlouvě kupní ve výši 250.000,-

 Kč a do 12 měsíců ode dne uzavření smlouvy o budoucí 

smlouvě kupní doplatí kupní cenu do 1.473.000,- Kč a náklady 

s prodejem spojené ve výši 15.494,- Kč. V případě, ţe budoucí 
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kupující neuhradí ve lhůtě do 12 měsíců doplatek kupní ceny a 

náklady s prodejem spojené, záloha propadá ve prospěch 

budoucího prodávajícího, tj. Obce Černá v Pošumaví. 

12. Prodej parcely č. 428/29-ost. pl. o výměře 25 m
2
  dle GP č. 1713-

47/2010 JUDr. Jiřímu Pánkovi, bytem Riegrova 2668/6c, České 

Budějovice, a to za cenu 350,- Kč/m
2 

a náklady s prodejem 

spojené. 

13. Prodej parcely č. 428/30-ost. pl. o výměře 61 m
2
 dle GP č. 1713-

47/2010 manţelům Martínkovým, Mlýnská 476, Boršov nad 

Vltavou, a to za cenu 350,- Kč/m
2
 a náklady s prodejem spojené. 

14. Pronájem části parcely p.č. 203/1 o výměře cca 800 m
2
 p. 

Romanu Holému k provozování atrakcí v roce 2010 (21.6. – 

22.8.), a to za cenu 65.000,- Kč. 

15. Příspěvek pro skupinu Junák druţina Berušky ve výši 5.000,- Kč. 

16. Smlouvu o poskytnutí dotace a návrh o poskytnuti podpory na 

akce OPŢP (akceptační) č.090247126. 

Dále bylo revokováno usnesení zastupitelstva obce ze dne 29.9.2009 

bodě  A 19, A 21, A 22 a A23. 
I. Pekárková 

 

__________________________________________________________ 

  

 „Vrtulky“ a Mistrovství Evropy v tanci 

 
 V naší obci vznikla při základní škole taneční skupina Vrtule se 

zaměřením na moderní taneční styly (street, hip-hop, break, disco). Více 

se dozvíte na našich stránkách http://skupinavrtule.webnode.cz/  

Tato skupina vyrazila v prosinci loňského roku na svou první soutěţ. 

V republikovém klání získala 2. místo v kategorii Disco dance 8-12 let. 

Tímto byly naše děti kvalifikovány na Mistrovství Evropy, konané letos 

v květnu v Chorvatsku. Díky obci a mnoha sponzorům jsme se jej mohli 

zúčastnit.  

 

 

 

http://skupinavrtule.webnode.cz/
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Děkujeme všem těmto sponzorům: 

 Obec Černá v Pošumaví, EXOT HOBBY s.r.o., Šumavský Pramen, 

Stavby -Jan Stoika – Horní Planá, Hlíza Gas, Bohuslav Štumpauer, 

Zemní a dokončovací práce – V. Kasal, KASO Truhlářství – Štefan 

Smolen, Instalatérství – J. Koblas, Povltavská Stavební, Energie CB, 

VPS Marek Černá v Pošumaví, Práce s jeřábem – Rudolf Šuran a 

Irena Pekárková. 
 

Naše cesta na Mistrovství Evropy 
 Celí natěšení jsme se sešli v Českých Budějovicích v pondělí 

11.5. na 18tou hodinu. Vyšlo to vše celkem fajn. Autobus byl přistaven a 

naši spolucestující z tanečního klubu Crabdance z Prachatic byli 

na místě také. Naloţili jsme veškerou bagáţ, rozloučili jsme se s rodiči a 

vyrazilo se. Cesta byla únavná, nicméně ve zdraví a pohodě jsme ji 

zvládli. V Chorvatsku nás přivítalo pošmourné ráno, i kdyţ čas od času 

vykouklo slunko. Recepce hotelu trošku nezvládala nápor zájemců 

o ubytování, takţe jsme si na klíče od pokojů chvíli počkali. Není se 

čemu divit, vţdyť jen z České republiky jela téměř tisícovka tanečníků. 

Po ubytování na pokojích jsme se vydali na menší průzkum okolí. Prošli 

jsme se po pobřeţí, těšili se na hezké počasí, abychom si mohli uţít 

i trochu toho moře. Večeře byla milým potěšením pro většinu z nás. 

Mohli jsme si vybrat z široké nabídky jídel, příloh, salátů i mlsků.  

Středa byla ve znamení prvních kontaktů s ostatními tanečníky, 

lektory a celým vedením mistrovství. Na první taneční workshop, který 

byl zaměřen na styl Breakdance, dorazilo tolik zájemců, ţe se ani nevešli 

do připraveného prostoru. Vše se vyřešilo krátce na to rozdělením na dvě 

skupiny a odchodem netanečníků. Ve středu se tančila první rozřazovací 

kola v jiných tanečních kategoriích, neţ ve které jsme soutěţili my. Měli 

jsme tedy dost času na to, abychom se podívali na jiná vystoupení a blíţe 

poznali krásy poloostrova, na kterém jsme se nacházeli. Večer byl 

oficiální zahajovací ceremoniál, kde jsme zastupovali Českou republiku 

jako jeden ze tří vybraných teamů.  

Na čtvrtek vyšla rozřazovací kola pro naši kategorii. 

Rozhodovalo se, kdo postoupí do hlavního finále. Tady začala 

pokulhávat organizace soutěţe. Kategorie Disco a Street měli tančit 
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v jiné hale neţ ostatní. Měla to být diskotéka Byblos. Bohuţel po 

příchodu na místo se ukázaly prostory jako nedostatečné, co se zázemí a 

hlavně velikosti parketu týká. Otevřené prostory kolem parketu se navíc 

díky nepřízni počasí staly nepříjemné i pro diváka. Nicméně vedení 

soutěţe se postavilo k tomuto faktu čelem a rychle zařídilo náhradní 

prostory. Náš start byl tedy odloţen na večerní hodiny. Ještě jsme si 

párkrát zkusmo projeli sestavu, abychom se cítili jistější. Přeci jen 

Mistrovství Evropy je trošku jiná liga a při vystoupení hraje roli kaţdý 

kousek sebevědomí a jistoty, který v sobě máte. Nálada v teamu byla 

dobrá i přesto, ţe na některých byla s blíţícím se startem vidět více či 

méně narůstající nervozita. Ostatní české teamy nám popřály hodně 

zdaru a my se dočkali té naší první velké chvíle. Jdeme dozadu za hlavní 

podium. Před námi je ještě 5 sestav. Čtyři. Tři. A najednou nás volají, ať 

uţ tam vlítnem. Teamu, co měl jít před námi, se zranila tanečnice v sólo 

vystoupení a potřebovali odklad. Díky tomu jsme bohuţel nestihli nástup 

z obou stran podia, takţe náš vstup na scénu byl trošičku ochuzen. 

Tanečníky i tak přivítal bouřlivý potlesk a jásot z publika. České teamy 

nás podpořily výborně. Na tvářích dětí byla znát úleva a jako mávnutím 

kouzelného proutku z nich spadlo napětí. První tóny zazněly, sestava se 

rozjela. Druhá polovina skladby byla opět přivítána bouřlivým jásotem, 

stejně tak naše speciální kousky, které se pěkně povedly. Bylo vidět, ţe 

děti daly do tance i srdce. A to je přesně to, co jsme potřebovali. Sestavu 

po taneční stránce znají dobře a klíčové bylo dát tam srdce, aby 

z tanečníků zazářil ten pocit radosti z tance. Po skončení sestavy se dítka 

vrátila rozzářená, s krásným úsměvem na tváři. Dokázali to. Byli na 

Mistrovství Evropy a předvedli tam, co v nich je, hrdě a dobře.  

Druhý den ráno jsem si přivstal, rychle se nasnídal a šel pro 

výsledky večerního klání. V kategorii Disco dance soutěţilo 17 sestav + 

1 přeřazená od poroty (byli přihlášeni v jiné kategorii neţ odpovídala 

jejich tanci). Po chvilce čekání jsem výsledky dostal. Po krátkém 

prohlédnutí výsledkové listiny jsem pocítil zklamání. Nepostoupili jsme. 

Z kaţdé skupiny brali jen 2 nejlepší sestavy a my skončili aţ třetí. 

Finálových kol o hlavní cenu a poháry se tedy nezúčastníme. Škoda. 

Nicméně třetí místo v kategorii Disco dance ve skupině 8-12 let na 

Mistrovství Evropy není špatné umístění. Byť nepostupové. Vzhledem 
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k tomu, jak dlouho naše taneční skupina existuje a jak krátkou dobu 

jsme měli na přípravu celé sestavy, je to myslím pořád VELKÝ úspěch. 

Nebudu nikomu nic nalhávat, děti tento výsledek v prvním momentu 

braly jako prohru a došlo i na slzy. Kaţdý z nás touţil dostat se dál. 

O hodinku později uţ bylo vše v klidu. Probrali jsme si naše moţnosti 

dál a plány, jak teď naloţit se zbývajícím časem. Někteří se rozhodli 

věnovat svou pozornost a čas workshopům, vystoupením jiných teamu 

a jiní se rozhodli dále prozkoumávat taje hotelu a okolí. Večer jsme vzali 

naše tanečníky do hotelového disco klubu, kde si mohli volně zařádit 

s ostatními soutěţícími bez dozoru porotců. 

V sobotu bylo vyhlášeno 20 sestav, které nejvíce zaujaly porotu a 

zúčastní se tedy speciálního klání nazvané „hvězdná noc“ (starnight), 

kde hlavní výhrou bylo 500 euro. Minulý ročník vyhrála česká taneční 

škola Activity DC se sídlem v Praze. S napětím jsme očekávali české 

nominace a večer se těšili na jejich vystoupení. Za českou republiku byly 

nominovány 3 sestavy. K mému velkému překvapení byla velká část (8) 

nominovaných sestav z kategorie balet a jazz. Jedna z nich letošní ročník 

vyhrála. I v sobotu večer jsme navštívili diskotékový klub v hotelu.  

V neděli se dojíţděla druhá finálová kola ve skupinách, kde bylo stále 

hodně tanečních sestav. A to i po vyřazení z prvního finálového kola. 

Hodně zastoupené kategorie - Balet, Jazz, Hip Hop a Street - měly na 

svém počátku i přes 60 jednotlivých sestav. Pak následoval závěrečný 

ceremoniál s předáváním cen za jednotlivé kategorie a některé speciální 

ceny - například za nejlepší choreografii, kostýmy apod. 

Pak uţ jsme jen naskákali do autobusu a těšili se domů. I cesta zpět 

proběhla klidně a mnohým se zdála rychlejší neţli cesta tam, byť zabrala 

stejnou dobu. 

Věřím, ţe mnohým z nás, kteří se zúčastnili, toto pomohlo prozřít a 

vidět naše moţnosti v jiném světle. Na příští ročník se budeme moci 

připravit s dostatečným předstihem a věřím, ţe naše snaha bude 

korunována nějakým cenným kovem. 

 

       za TS Vrtule 

              Tomáš Suchánek 
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  Seriál o školách 
 

 V tomto seriálu byly zatím uveřejněny historické pohledy na 

školy v Černé, Muckově-Bednářích, Mokré, Dolní Vltavici a Bliţné. 

Dnešní část se bude věnovat škole v Pláničce, kde rozsah je poněkud 

větší a tak se mu budeme věnovat i v příštím Zpravodaji. 

Škola v Pláničce. 

 Do roku 1945, kdy bylo veškeré obyvatelstvo v Pláničce 

německé národnosti, ţádná škola zřízena nebyla a ţáci museli 

navštěvovat školu v Černé. Proto se po roce 1945 začalo uvaţovat o 

zřízení školy i v této obci a tak nakonec na ţádost všech obyvatel 

Pláničky byla škola v roce 1952 zřízena. 

21. září 1952  započalo vyučování na Národní škole 

v Pláničce s celkem 13 ţáky a vyučující Bohuslavou 

Brunovou. Školní budova byla zadaptována v bývalé 

německé hospodě a jiţ od léta 1952 byla prováděna 

její vnitřní i vnější úprava. Vyučování bylo započato, 

přestoţe byla k vyučování připravena pouze jedna 

třída. Inventář do školy byl propůjčen z Národní školy v Horní Plané od 

s. Šedivé a to tabule se stojanem, lavice a stolek. Rovněţ i Národní škola 

v Dolní Vltavici poskytla první pomoc při začátcích vyučování. 

Národní školu v Pláničce tak začali navštěvovat tito ţáci /celkem 13/: 

Josef Hečko; Jan Hečko; Michal Bauci; Štefan Strapek; Štefan Surmín; 

František Němec; Milan Šipoš; Milena Petráková; Marie Viesingerová; 

Hana Šurimová; Anna Strapková; Alţběta Němcová a Anna Šipošová. 

 Polovina ţáků přestoupila na zdejší školu z Černé 

s nedostatečným prospěchem, který byl zapříčiněn zřejmě z těchto 

důvodů: 

1. nedostatečná školní docházka 

2. přetěţování dětí domácími pracemi 

3. nezájem rodičů o výsledky vyučování a výchovu dětí 

4. většina rodičů negramotných / reemigranti z Rumunska/ 

5. špatné rodinné prostředí, opilství, rváčství, krádeţe, loupeţe a 

niţší duševní úroveň rodičů 

Od 1. listopadu 1952 bylo na škole zřízeno školní stravování 
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a zemědělský útulek. Jako kuchařka nastoupila Edltraudt Lepschy 

a pěstounkou v útulku byla její starší sestra Marie Lepschy. Do 

stravovny se přihlásili všichni ţáci školy, nákup potravin se proplácel 

z rozpočtu MNV Plánička a z části za stravné vybrané od některých 

ţáků. 

Nábytek do kuchyně a útulku byl snesen z obce a zařízen podle školních 

potřeb. Teprve o vánocích 1952 byl v Dřevoně České Budějovice 

zakoupen nábytek nový – myčka, skříně, stolky a ţidle a květinové 

stolky. 

V listopadu 1952 zakoupil pro školu předseda MNV Pavel Surmín nové 

gramoradio v ceně 16.500,- Kčs, které proplatil KNV České Budějovice. 

Potíţe však byly se sháněním a nákupem kamen. Byl totiţ zákaz 

nakupovat předměty, které přesahovaly částku 3.000,- Kč, které se 

pokládaly za investice a na něţ nebyla v rozpočtu obce poloţka. Kamna 

byla ve škole pouze jedna a bylo třeba vytápět čtyři místnosti /kuchyň, 

útulek, třídu a byt/. Vedoucí kovomatu v Horní Plané však vyšel škole 

vstříc tím, ţe zakoupená kamna rozepsal na několik účtů. Rovněţ bylo i 

málo dřeva a nebylo uhlí. 

Veškeré školnické práce bez nároku na odměnu, prováděla od počátku aţ 

do prosince 1952 ředitelka Bohuslava Brunová. Od 1. ledna 1953 byla 

přijata za školnici Marie Frnková. 

 Přes vánoční prázdniny byla škola vykradena, pachatelé nebyli 

dostiţeni. Byly odcizeny školní věci, nádobí, příbory, otrhán vánoční 

stromek a vyloupen byt ředitelky Brunové, odcizeno zejména prádlo a 

oděv. Pachatelé nebyli dopadeni, a protoţe škola nebyla proti krádeţím a 

vloupání pojištěna, nedostal nikdo ţádnou náhradu. 

 Pololetní vyučování bylo rozdáno 31. ledna 1953 pouze 11 

ţákům – 2 ţáci – Milan Šipoš a Anna Šipošová klasifikováni nebyli, 

neboť jejich rodiče utekli dne 14. ledna 1953 na Slovensko. 

Ve škole se pravidelně 1x týdně hrávalo loutkové divadlo, které bylo 

škole přiděleno ONV Český Krumlov. 

 Od 1. ledna 1953 byl zemědělský útulek přejmenován na 

Mateřskou školu. V MŠ bylo celkem osm dětí a pěstounkou Marie 

Lepschy. Dvakrát v měsíci se děti z MŠ spolu s Národní školou 

zúčastňovaly filmového odpoledního představení v Černé. 
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Pololetní prázdniny trvaly 14 dní. 

V březnu odešla ze školy Milena Petráková, jejíţ matka se odstěhovala 

do Valu u Veselí nad Luţnicí, počet ţáků byl celkem deset. 

 K 1. červnu 1953 proběhla v ČSR měnová reforma. Na škole 

bylo ukončeno stravování, protoţe nebyly v rozpočtu peníze v nové 

měně. 16. června 1953 pak školu opustila i kuchařka Edltrauth Lepschy. 

30. června byla 10 ţákům vydána závěrečná školní zpráva, přičemţ 

jeden ţák neprospěl, jeden byl s vyznamenáním a ostatní prospěli. 

 Ţáci školy se v tomto školním roce zúčastnili i brigády na sázení 

lesních stromků, kde za tři dny jich vysadili celkem 3 400 kusů 

v katastru obce Plánička. 

Během prázdnin pak ţáci nasbírali 3,6 kg sušených léčivých bylin, 

především kontryhel, maliník a jetel červený. 

Školní rok 1953/54 

 Dne 1. září byly slavnostně uvítány do 1. post. ročníku ţákyně 

Anna Juročková a Marie Surmínová. 

Od tohoto data se rovněţ na škole nevyučovalo náboţenství, neboť se 

nikdo nepřihlásil. 

Od 1. listopadu 1953 byla uzavřena MŠ pro nedostatek dětí /pouze dvě 

do 1 roku/ a pěstounka Marie Lepschy ze školy odešla a byla přijata za 

pěstounku v Dolní Vltavici. 

23. února 1954 odešla na mateřskou dovolenou ředitelka školy 

v Pláničce a tak byla škola spojena se sousední školou v Bednářích, 

zpočátku pouze na 14 dní, neţ se seţene náhradní síla. Ţactvo obou škol 

vyučovala ředitelka školy v Bednářích Marie Filípková. Vyučovalo se 

v Pláničce, protoţe zde byli tři ţáci 1. post. ročníku, zatímco 

v Bednářích nebyl ţádný. Vyučovalo se tak čtyři týdny, protoţe KNV 

stále neměl ţádnou sílu. 

Na přání rodičů ţáků v Bednářích pak bylo vyučováno po týdnech 

střídavě v obou školách, aby nemuseli ţáci z Bednářů stále docházet. 

Potom však nastala změna v počtu ţactva obou škol – z Pláničky se dva 

ţáci odstěhovali, z toho jeden z 1. post. ročníku a naopak do Bednářů 

přibyli tři ţáci /jeden do 1. post. roč./, takţe v Pláničce bylo nyní šest 

ţáků a v Bednářích 10 a tak se vyučovalo v Bednářích. 

Změny v počtu ţactva byly v tomto školním roce velké. Začínalo se 
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se 13ti dětmi, ale během roku se jich dost odstěhovalo. 28. září se 

odstěhovali František Němec a Alţběta Němcová do Hůrky, Michal 

Bauci 4. ledna do Černé, 15. ledna Anna Šurimová na Slovensko do 

Bánovců nad Ondavou, dále Štefan Surmín a Marie Surmínová 29. 

března do Bliţné a Jan i Josef Hečko 4. dubna do Slavkovic. 

Do školy naopak po přistěhování přibyli Štefan Račák a Štefan Bubela 

dnem 10. dubna. 

Vysvědčení tak bylo vydáno 26. června 1954 celkem sedmi ţákům. 

Jeden propadl z jazyka českého a z ruského, zejména také pro zameškání 

269 vyučovacích hodin ze zdravotních důvodů. 

 V tomto školním roce děti, vedle různých školních oslav, 

navštívily divadelní představení vesnického divadla v Černé, které 

zahrálo „Zmoudření ševce“ a některé pohádky Boţeny Němcové. Děti 

absolvovaly i pravidelné lékařské prohlídky, zejména chrupu a očkování. 

Na školním výletě byly společně s dětmi s Bednářů, Mokré, Dolní 

Vltavice a Hůrky na Vranovské přehradě, na Macoše a v Brně. 

Školní rok 1954/55 

 Během prázdnin byla celá škola v Pláničce důkladně umyta a 

vybílena, zejména také proto, ţe v červenci zde byli ubytováni 

příslušníci lesní brigády a školu zanechali ve špatném stavu. 

Vyučování bylo zahájeno 1. září 1954 jiţ normálně, protoţe ředitelkou 

byla jmenována Růţena Troupová, dosavadní učitelka ve Chvalšinách. 

Škola je jednotřídní, ţáků nastoupilo pouze sedm, přičemţ je v 1. p. 

ročníku 1 ţák a po dvou jsou ve 2., 3., a 5. postupném ročníku. 

Vzhledem k malému počtu ţáků se nevyučovalo podle sovětského vzoru 

a nebyla ustavena ani pionýrská organizace ani druţina. 

Veškeré učebnice dostali ţáci úplně nové, protoţe se vyučovalo podle 

nových osnov a učivo bylo nově zpracované. Škola však neměla ţádné 

učební pomůcky, knihy nebo obrazy, a tak některé děti, zejména 

slovenských reemigrantů, s učivem stále zápasily, zejména kvůli 

neznalosti českého jazyka. 

Pro malý počet přihlášených ţáků se nevyučovalo ani náboţenství. 

Děti uzavřely v měsíci československo-sovětského přátelství závazek na 

sběr starého ţeleza, kterého bylo v obci velké mnoţství a sebrané 

shromáţdily na prostranství před hasičskou zbrojnicí. Před vánocemi 
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byla slavnost pod stromečkem a od 23. prosince začaly prázdniny, které 

trvaly do 3. ledna. Pak však nastala tuhá zima, napadla spousta sněhu a 

vánice vytvořily mohutné závěje, mnohdy aţ dvoumetrové. V důsledku 

toho poklesla značně školní docházka, několik dětí onemocnělo, vyskytl 

se černý kašel, angína a chřipka. Projevilo se to i zhoršeným prospěchem 

v pololetí, kdy propadli dva ţáci, coţ bylo 28% celkového počtu a škola 

se tak zařadila mezi nejhorší v okrese. 

Ve druhém pololetí, které začalo 7. února, se pak učivo dohánělo 

odpoledním doučováním. Jen díky malému počtu ţáků se výsledky přece 

jen zlepšily. Velkým problémem byly ovšem rodinné poměry dětí. Ty 

neměly kde napsat úkoly, byly přetěţovány domácími pracemi, v rodině 

nebyl klid pro domácí učení. Rodiče ţáky od učení spíše zrazovali, škola 

neměla v rodičích ţádnou podporu. 

Zdejší lidé stále setrvávali v zajetí určitých pověr, velmi nízká byla 

hygiena bydlení a odívání, coţ se neblaze odráţelo na výchově dětí. Děti 

byly sice nepořádné a nečisté, ale jejich chování bylo velmi dobré. 

Potřebnou vodu škola pouţívala ze studánky na návsi, coţ okresní 

hygienik dr. Tupý označil za naprosto závadné a nařídil MNV v Černé 

vyčištění pramene a zřízení zděné nádrţe. 

 Školní budova nebyla rovněţ v dobrém stavu. Na jaře 1954 byla 

sice opravena střecha, ale postupně se tašky a nástřešníky opět uvolnily a 

do školy, a právě do třídy, při dlouhotrvajícím dešti, zatékalo. Celkově 

byla škola vlhká a studená, třída nízká a nevhodně osvětlená, 

nevyhovovaly ani záchody. 

Na základě dotace ONV Český Krumlov obdrţela škola v dubnu 1954 

několik knih a obrazů, čímţ se vylepšil počet učebních pomůcek. 

V květnu přistoupily do školy tři nové ţákyně z Blatné u Frymburku a 

stav ţáků se tak zvýšil na deset. 

Po celý školní rok udrţovala škola druţbu se sousední školou 

v Bednářích, coţ přineslo mnoho dobrých námětů nejen při práci při 

vyučování, ale také ve styku s veřejností. 

Školní rok byl ukončen 18. června 1955 vzhledem ke konání 

1. celostátní spartakiády v Praze. Ţáci ze školy v Pláničce se ţádného 

cvičení nezúčastnili, protoţe zde nebyly podmínky pro nácvik. 

Pokračování příště!   Ing. František Záhora 
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Rej čarodějnic 
 

 30. dubna 2010 proběhlo tradiční stavění májky a rej čarodějnic 

spojený se soutěţemi a hudbou. Chceme tímto poděkovat všem 

pořadatelům, kteří se na akci podíleli: Tělovýchovná jednota Černá 

v Pošumaví zajistila plakáty, zaplatila hudbu a organizovala soutěţe, 

Hasičský sbor postavil májku a opékal špekáčky, které zakoupil SPOZ. 

Zvláštní poděkování patří hlavní čarodějnici. 

Velice si ceníme těch, kteří jsou v dnešní době ochotni udělat něco 

zdarma pro druhé, věnovat tomu svůj volný čas a hlavně do toho vkládat 

své nadšení. Jak je vidět na fotografiích a dle ohlasu zúčastněných, akce 

se vydařila.                                                 

                M. Rokosová a I. Pekárková 
__________________________________________________________________ 

     

  Dětský den 

 
 Stejní pořadatelé spolu s Vodní záchrannou sluţbou ČČK Vás 

zvou na oslavu "Dne Dětí" a kácení májky dne 29. května 2010 od 14,00 

hodin. Soutěţe budou probíhat na pláţi u tobogánu, dále v lanovém 

centru (za PIPIGRILEM) a konec bude u Hasičárny, kde za doprovodu 

hudby bude pokácena májka. Děti dostatnou za svou snahu odměnu 

a budou si moci zaskákat v nafukovacím hradu. 

Podobný program je připraven i v Horní Plané 30.5.2010 u hotelu  

"Na Pláţi", kterého se můţete také zúčastnit. 

         

                                                                            M. Rokosová  
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   „Nový pomocník“ 

 
 Obec je povinna zajišťovat ve svém intravilánu údrţbu veřejných 

prostranství. Je to jednoduše napsáno, mnohem tíţ se to však vykonává. 

Zvláště, kdyţ máme k údrţbě poměrně velké plochy travních porostů, 

které je nutno udrţovat soustavně. Vše je řešeno za pomoci malé 

mechanizace našimi pracovníky „Rychlé Roty.“ 

 V těchto dnech jim přibyl nový kvalitní pomocník. V rámci 

postupné nutné obměny dostali nový travní traktor Starjet Exklusive 

102/23HP, který Vám tímto představujeme. Věříme, ţe jim tento stroj 

pomůţe plnit dané úkoly při údrţbě vzhledu naší obce a přejeme jim 

všem mnoho úspěchů nejen v této činnosti, ale i v osobním ţivotě. 

                                     
Pavel Molák  
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     Zprávy ze školy 

 
 1. června pojedeme do areálu VLRZ Olšina na akci 

„Dětský den.“ Pro ţáky budou připravena různá stanoviště – ukázky 

dravých ptáků, vojenská technika, různé poznávačky. 

 Dále tam bude se ţáky besedovat pan Chaloupek – tvůrce večerníčků. 
      V. Daňová 

__________________________________________________________          

                                
 

    Zprávy ze školky 

 
 6. 5. předvedly děti z mateřské školy, základní školy a základní 

umělecké školy na Obecním úřadě pásmo tanečků, básniček, písniček a 

skladeb k Svátku matek. Své maminky děti z mateřské školy potěšily 

ještě jednou na besídce 11. 5. ve třídě MŠ. 

 12. 5. jsme si udělali krátký výlet do Kladenského Rovného, kde 

jsme si prohlédli lesní zvířátka chovaná v soukromém výběhu. 

       kolektiv MŠ 

 

 

Kronika 
 

  Jistě víte, ţe pan František Záhora je náš kronikář. Za zajímavost 

stojí, ţe v poslední době vytvořil kroniky od roku 2001 do r. 2009. Dále 

kroniku od r. 1945 do r. 1959 a kroniku Dolní Vltavice. Všechny kroniky 

jsou k nahlédnutí na Obecním úřadu a budou na stránkách i naší obce. 

Za tuto zásluţnou činnost patří panu Záhorovi veliké poděkování. 
            V. Daňová 
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    Vítání nových občánků 

 
           Dne 15. května 2010 proběhlo vítání nových občánků Černé 

v Pošumaví. Děti dostaly obálku s 5.000,- Kč a malou pozornost. 

Maminky obdrţely květiny. 

Občánky přivítaly děti z mateřské školy a základní umělecké školy 

krátkým vystoupením. 

Slavnostně byly přivítány tyto děti: Laura Válová 

                                                         Jindřich Strnad 

                                                         Kateřina Pešková 

                                                         Daniela Szalajová 

                                                         Lukáš Škabroud 

 
                                                                                                   V. Daňová 
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    Fotbal v Černé v Pošumaví  

 
Muţi 

 Muţi nezačali jarní sezónu fotbalové soutěţe zrovna nejlépe. 

Z odehraných šesti zápasů jsme pětkrát prohráli a pouze jednou jsme 

remizovali. Nutno podotknout, ţe třikrát byla poráţka o gól. Kaňkou byl 

zápas ve Větřní, kde jsme prohráli 10:1, ale hlavně z důvodů, ţe se nás 

k zápasu dostavilo pouze osm a druhý poločas jsme dohrávali v sedmi 

hráčích. Někdo to můţe mít za velkou ostudu, ale ti hráči, co tento zápas 

odehráli, si zaslouţí obrovskou pochvalu a díky, coţ ocenili fanoušci i 

hráči soupeře. Do konce jarní sezóny zbývá odehrát čtyři zápasy. Tak 

doufejme, ţe se nám bude dařit daleko lépe. 

 

Program zápasů: 

Sokol Křemţe B - TJ Černá          23.05.  15:00 NE 

Šumavan Hořice - TJ Černá          05.06.  13:30 SO 

FC ROMO Č.K. - TJ Černá          12.06.  13:30 SO Černá v Pošumaví 

TJ Černá - FK Dy V. Brod B          19.06.  17:00 SO  

 

 

Ţáci 

Kaţdý pátek od 16:00 hodin na místním hřišti trénují nejmenší 

fotbalisté (kdyţ počasí dovolí). Svědomitě a se zájmem se připravují na 

příští sezónu, kdy tento tým přihlásíme do soutěţe, a budou se utkávat 

s různými týmy českokrumlovského okresu. Uţ si naši ţáčci vyzkoušeli 

jedno přátelské utkání, které se konalo ve Větřní. 

Tímto znovu apelujeme a prosíme všechny rodiče, ať své děti, 

pokud mají zájem, posílají na fotbalové tréninky, kde se naučí mnoho 

nových věcí. 

        (ko) 
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 Pozvánka pro občany 

 
 Zveme všechny občany k volbám do Poslanecké sněmovny 

Parlamentu ČR ve dnech 28.5. a 29.5.2010. Volební místnost bude 

otevřena v pátek 14:00-22:00, v sobotu 8:00-14:00. 

  

 

_________________________________________________________ 

 

    Pro děti 
   
1. Kaţdá číslice ti řekne, které písmeno z uvedených slov si máš zapsat.    

Tak získáš tajenku, ze které se dozvíš, co můţeš najít na mapě: 

 

most(1), kámen(2,3), orel(3), křiţovatka(8,10), lednice(3), kříţky(6), 

klobouky(3), příbor(4), pecka(3), ořech(3), mnich(1), věţ(2), smrk(1), 

loket(5), pila(4), kozel(3), ţebrák(5), dlouhý most(7), hrušky(5,6), 

hrob(1,2), labuť(2), dub(1), tři sekery(9). 

 

 

 

2. Kdyţ správně doplníš první písmena křestních jmen, snadno odpovíš 

na otázku, která je v nich ukryta: 

 

-arel                                     -avel                                        -lára 

-ldřich                                 -lga                                           -leš 

-elena                                  -erezka                                     -oman 

-ndřej                                  -ateřina                                     -arolína 

                                            -lena                                         -ršula 

                                            -enka                                        -eoš 

                                            -ndrea                                       -ristýna 

                                                                                             -dam 

 
        M. Rokosová 
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 Společenská rubrika 
  

V  červnu svá výročí oslaví paní Irma Soustruţníková, Marta 

Juročková, Pavla Turková, Arnoštka Friedlová, Anna Čertická, Anna 

Hájková a pan Antonín Vácha.  

Všem jubilantům přejeme vše nejlepší, hodně štěstí, zdraví a pohody 

v osobním ţivotě. 

       za SPOZ V. Daňová 

 

 

 

    Oznámení redakce 

 
Redakce oznamuje, ţe došlo ke změně redaktorky Zpravodaje, 

nicméně příspěvky i nadále můţete posílat elektronickou poštou na 

adresu podatelna@cernavposumavi.cz nebo je předat v písemné podobě 

na Obecním úřadě. Uzávěrka Zpravodaje obce Černá v Pošumaví na 

měsíc červenec 2010 bude 23. června 2010. 
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